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در سومین دوره برگزاری
 جشنواره فیلم عربستان

با ویل اسمیت و جانی دپ آغاز شد

همدلی| جشــنواره فیلم دریای سرخ عربستان با 
حضور ویل اســمیت، جانی دپ، شــارون استون، 
رانویر ســینگ و بازیگران عرب کارش را شــروع 
کرد.به نقــل از ورایتی، جشــنواره فیلــم دریای 
سرخ عربستان سعودی ســومین دوره خود را روز 
 »HWJN«پنجشنبه با نمایش جهانی فیلم فانتزی
ساخته یاسر الیاسیری کارگردان عراقی مقیم دبی 
و با پهن کردن فرش قرمز زیر پای ویل اســمیت، 
شارون استون، باز لورمن، رانویر سینگ و بازیگران 
عربی شــروع کرد. جانی دپ نیز روی فرش قرمز 

ژست گرفت و در مراسم افتتاحیه شرکت کرد.
دپ با فیلم »ژان دوبــاری« که فیلم افتتاحیه کن 
بود و به کارگردانی میوین ساخته شده و بنیاد فیلم 
دریای ســرخ حامی مالی آن بود، در این جشنواره 
حضــور دارد. رابطه دپ با ایــن بنیاد با کارگردانی 
فیلــم بعدی او »مودی« ادامه می یابد که یک فیلم 
زندگی نامه ای درباره نقاش و مجسمه ساز ایتالیایی، 
آمدئو مودیلیانی اســت و بنیاد فیلم دریای ســرخ 
حامــی مالی آن هم اســت. جانی دپ قرار اســت 
در روزهــای آینده با یک برنامــه گفت وگو محور 
روی صحنه جشــنواره حضور یابد.جنگ اسراییل 
و حماس که باعث لغو چندین جشــنواره و برنامه 
سینمایی و موســیقی در سراسر جهان عرب شد، 
مانع از برگزاری ســومین دوره این جشنواره که از 
۳۰ نوامبر شروع شــده و تا ۹ دسامبر در جده، در 
ساحل شرقی دریای ســرخ، شکل می گیرد نشده 
اســت.موضوع جشــنواره امسال »داســتان شما، 
جشــنواره شــما« اســت و ۸ فیلم از عربستان در 
بخش رســمی جشنواره وجود دارد که دو تای آنها 
در رقابت ۱۷ عنوانی حضور دارند.جومانا الرشــید، 
رییس بنیاد جشنواره فیلم دریای سرخ، در مراسم 
افتتاحیه گفت: امشــب ما مفتخریم که در حضور 
استعدادهای برجسته نه تنها از عربستان سعودی، 
بلکه از آفریقا، آسیا و سراسر جهان باشیم. او تاکید 
کرد که از زمان راه اندازی این جشــنواره در ســال 
۲۰۲۱، ایــن صندوق از بیش از ۲۵۰ فیلم حمایت 
کرده که ۸ فیلم حاضر در جشــنواره کن امسال از 
جمله آنها بوده اند.الرشید درباره گیشه سینماهای 
عربستان ســعودی هم صحبت کرد و گفت که در 
مسیر رسیدن به مرز میلیارد دلاری تا سال ۲۰۳۰ 
است.محمد الترکی مدیر عامل شرکت دریای سرخ 
هم صنعت فیلم عربستان را در حال تبدیل شدن به 
نیرویی که بزرگترین گیشه خاورمیانه را در دست 
دارد خواند و افزود: ما در مرکز یک جنبش فرهنگی 
قرار داریم.در شــب افتتاحیه جشــنواره از عبدالله 
السعدان، نویسنده و بازیگر کهنه کار سعودی، دایان 
کروگر، که جایزه یک عمر دستاورد را از فاتح آکین 
کارگردان »در محو شــدن« دریافت کرد و رانویر 
ســینگ که جایزه خود را از دست شارون استون 
گرفت، تجلیل شد.سوفیا ورگارا، آمینه خلیل، فریدا 
پینتو، پاز وگا، اد وست ویک، امی جکسون، بازیگر 
لبنانی نادین نصیب نجیم، از دیگر حاضران در این 
مراسم بودند.باز لورمان ریاست هیات داوران دریای 
سرخ امسال را برعهده دارد که در سخنانی از رشد 
ســینمای عربستان در ۵ ســالی که از فعالیت آن 

می گذرد یاد کرد و آن را ستود.

تنها برای ۹ اجرا
اجرای »این دنیا یه کنسرت… به من 

بدهکاره« تمدید شد
همدلی| اجرای نمایش »این دنیا یه کنسرت… به من 
بدهکاره« به  نویسندگی و کارگردانی سهند خیرآبادی 
تنها برای ۹ شــب در تئاتر شــهر تمدید شد.نمایش 
اجرای عمومی نمایش »این دنیا یه کنسرت… به من 
بدهکاره« به  نویسندگی و کارگردانی سهند خیرآبادی 
و تهیه کنندگی محمد  قدس کــه از نهم آبان ۱۴۰۲ 
ساعت ۲۰ در ســالن چهارسو تئاتر شهر روی صحنه 
رفته اســت، برای ۹ اجرای دیگر تمدید شد و تا ۲۴ 
آذر روی صحنــه خواهد بود.ایــن نمایش که با بازی 
امیرمهدی  ژوله و الیکا  عبدالرزاقی روی صحنه است با 
استقبال مخاطبان و علاقه مندان در تئاتر شهر مواجه 
شده است.»دنیا یه کنسرت… به من بدهکاره«، پیش 
از این، اواخر مهر در دوبی روی صحنه رفت.در خلاصه 
داســتان این اثر آمده است: »مهران، مردی میانسال 
اســت که تصمیم گرفته بحران های زندگی خود را با 
مخاطبــان در میان بگــذارد و … .«نگین  لاجوردی 
دســتیار کارگردان و برنامه ریز، شاهین  امیرپور مدیر 
تولید، علی  اکباتانی دستیار تهیه کننده، مهدی  قاضی 
طراح انیمیشن، پدرام  رضوانی طراح نور، شکیبا  آدینه 
دســتیار نور، علی  زندیه، مهدی  قاضی طراح پوستر، 
گلناز  گلشن مشاور طراح لباس، یاسال یسلیانی ساخت 
و اجرای موسیقی، حسین حاجی بابایی عکاس، علی 
زندیه ساخت تیزر و تبلیغات، مصطفی  فراهانی، پیمان 
 رضوی طراح موشن گرافیک، سعید رنجبر تدارکات و 
پشتیبانی و علی  کیهانی مشاور رسانه ای دیگر عواملی 
هستند که سهند خیرآبادی را در این پروژه همراهی 
می کنند.علاقه منــدان برای تهیه بلیــت این نمایش 
می توانند فردا )یکشــنبه ۱۲ آذر( ساعت ۱۲ ظهر به 

سایت تیوال مراجعه کنند.

محمدمهدی عسگرپور مطرح کرد
 »خانه سینما« با چند مدیرعامل

 هم به مشکل می خورد!

همدلی| جلسه ماهانه مدیرعامل و هیأت رییسه خانه 
سینما با رؤسای صنوف خانه طبق روال هر ماه برگزار 
شد.در ابتدای این جلسه که با حضور حداکثری اعضا 
برگزار شد، محمدمهدی عسگرپور رئیس هیات رئیسه 
خانه سینما گفت: در این روزها ما ۲ همکار گران قدر 
و ارزشــمند ســینما یعنی خانم بیتا فرهی و پروانه 
معصومی را از دست داده ایم. این اتفاق تلخ را تسلیت 

می گویم و برای آنها غفران الهی آرزومندم.
رئیــس هیات رئیســه خانه ســینما با بیــان اینکه 
ســینما نیاز به تنــوع ژانر دارد، عنــوان کرد: یکی از 
پیچیدگی هایــی که با آن روبه رو هســتیم به تولید و 
اکران در سینما برمی گردد. هرچند دوستان در ارشاد 
معتقدند که ســینما را احیا کرده اند ولی ما معتقدیم 
شرایط ســینما به گونه ای شده که انگار باید با برخی 
ژانرهــا خداحافظی کنیم که متأســفانه لطمات این 
موضــوع در برخی حوزه ها به همــکاران ما می خورد. 
جدای از بحث معیشت، این پدیده باعث می شود افراد 
نتوانند فیلمی را که می خواهند بسازند و ساخت یک 
نــوع خاص از فیلم هم با روحیات و شــخصیت همه 

سازگار نیست.
عسگرپور درباره اهمیت پیگیری موضوعات معیشتی 
در حالی که بخش زیادی از آن بر عهده خانه ســینما 
نیســت، توضیح داد: وقتی وارد گفت وگــو با نهادها 
می شویم پذیرش برخی از درخواست های آنها شدنی 
نیســت. تصمیم گیری برای ایــن موضوعات برای هر 
مدیر و هیأت مدیره ای ســخت اســت یعنی هم باید 
در نظر داشته باشــیم که برخی از همکاران به دلیل 
موقعیت شــغلی و تفکرات خود دچار مسائلی هستند 
و باید به مشــکلات آنها توجه کنیم و هم مشــکلات 
معیشــتی بقیه همــکاران را در نظــر بگیریم. خانم 
برومند در چنین موقعیتی مدیر شــد و ما متوجه این 
پیچیدگی ها هســتیم اما توضیح دادنش سخت است.

رئیس هیات رئیســه خانه سینما در پایان این بخش 
از صحبت هایــش درباره انتخــاب مدیرعامل جدید 
مطرح کرد: پس از اســتعفای خانم برومند یک بحث 
این بود که هیأت رییســه خودش کار را ادامه بدهد 
که به دلیل شــرایط اساسنامه امکانش وجود نداشت 
و باید مدیرعامل تعیین می شــد. همچنین ما باید از 
کســی استفاده می کردیم که به مسائل اشراف داشته 
باشــد. درباره جناب دهکردی اتفاق نظر وجود داشت 
اما خــودش ابتدا این ســمت را نمی پذیرفت ولی در 
نهایت صحبت کردیم و متوجه شد باید در این مقطع 
حســاس و با توجه به اشراف ایشــان به امور صنفی 
در کنار ما باشــد.در بخش دیگر از این جلســه علی 
دهکردی ضمن تشــکر از حسن اعتماد هیأت رییسه 
خانه سینما و همکارانش گفت: واقعیت این است که 
روی شرایط موجود اشراف داشتیم؛ همان شرایطی که 
شما هم نسبت به آن آگاه هستید. در تربیت صنفی، 
معلم اخلاقی من افرادی مثل داوود رشــیدی بودند؛ 
افرادی که در هر صنفی که باشند شبانه روز وقت خود 
را بــرای صنف می گذارند و نســبت به کلمه به کلمه 
اساسنامه و تک تک اعضا احســاس مسئولیت دارند.

مدیرعامل جدید خانه ســینما عنوان کرد: ما بر این 
باوریم که خانه سینما به شکل انفرادی قابل مدیریت 
نیســت و به یک مدیریت جامع نیاز دارد. باید بگویم 
ما همه مدیرعامل هستیم چون شما جریان واقعی را 
لمس می کنید. مشــکلات موجود به وسیله یک نفر 
به عنوان مدیرعامل یا اعضای هیأت رییســه و بدون 
قدرت صنوف مرتفع نمی شــود بایــد بگویم مدیران 
صنوف، مشــاوران عالی خانه سینما هستند.دهکردی 
با تاکید بر اینکه امور خانه ســینما مبتنی بر شفافیت 
است، مطرح کرد: هیچ چیز پنهانی نه در اعداد و ارقام 
خانه ســینما و نه در تصمیم گیری ها و برنامه ریزی ها 
وجود ندارد و تنها موضوع محرمانه، شــورای صیانت 
اســت چون پای حریم افراد در میان است.او با بیان 
اینکه شــروع فعالیتش همراه بــا بی پولی کامل بوده 
است، توضیح داد: خودم را نماینده شما در امور جاری 
می بینم، ما هیچ مشاوری از جای دیگری نمی گیریم و 

شما بهترین مشاوران ما هستید.

سه شنبه ۱۴ آذر برگزار می شود
 رونمایی از »شادوَش« محسن نفر

 در روزدکی
همدلی| آیین رونمایی آلبوم موسیقی »شادوَش« 
اثر جدید محســن نفر به همت انجمن موســیقی 
ایران در تــالار رودکی برگزار می شــود.به نقل از 
روابط عمومی انجمن موسیقی ایران، آیین رونمایی 
از آلبوم موســیقی »شــادوَش« به آهنگســازی و 
تکنوازی تار محسن نفر برگزار می شود.این آلبوم با 
تهیه کنندگی انجمن موسیقی ایران شامل قطعات 
بی کلام با عناوین »رِنگ چهارگاه«، »رِنگ افشاری 
فا«، »رِنگ شور لا«، »رِنگ ابوعطا«، »رِنگ دشتی 
می«، »رِنگ بیات ترک سُــل«، »رِنگ اشفاری ر«، 

»رِنگ شور ر«، »رِنگ اصفهان فا« است.
آییــن رونمایی آلبــوم »شــادوَش« تازه ترین اثر 
محســن نفر در روز سه شــنبه ۱۴ آذر از ســاعت 
۱۵:۳۰ در تالار رودکی واقع در خیابان حافظ، بلوار 
استاد شــهریار برگزار می شود و حضور برای عموم 

علاقه مندان آزاد است.

همدلی| شــاخه بهترین بازیگر نقش اصلی مرد 
جوایز اسکار ۲۰۲۴، شــاهد یکی از جذاب ترین 
رقابت های این شاخه در چند سال اخیر خواهد 
بود.با آغاز فصل جوایز سینمایی ۲۰۲۳-۲۰۲۴، 
شــاخه بهترین بازیگر نقش اصلــی مرد یکی از 
غیرقابل پیش بینی ترین دوره های خود را تجربه 
می کند، جایی کــه چهره های سرشناســی از 
»نیــکلاس کیــج« و »دی کاپریو« تــا »بردلی 
کوپــر« و »کیلین مورفی« برای کســب جایزه 
رقابت تنگاتنگــی خواهد داشــت.  آیا »بردلی 
کوپر« پس از چهار بار ناکامی در شاخه بازیگری، 
نهایتاً برنده اسکار این شاخه خواهد شد یا »دی 
کاپریو« دومین جایزه اسکار خود را خانه می برد و 
یا این که فیلم موفق »اوپنهایمر« و نقش آفرینی 
درخشان »کیلیان مورفی« در این فیلم با کسب 
اســکار جایزه نقــش اصلی مرد همــراه خواهد 
شد.نشریه هالیوود ریپورتر به معرفی ۱۰ شانس 
اصلی شاخه بهترین بازیگر نقش اصلی مرد اسکار 

۲۰۲۴ پرداخته است: 
 Dream( نیکلاس کیج، سناریوی رؤیایی

)Scenario
»کیج« در این کمدی تاریک بهترین ویژگی های 
مختص به خود را نشان داده و در نقش یک شوهر، 
پدر و اســتاد دانشگاه خســته کننده بازی کرده 
که ناگهان در رؤیاهای غریبه ها ظاهر می شود و 
او را در جهان مشهور می کند. این نقش آفرینی، 
خاطرات نامزدی اســکار او را برای بازی در فیلم 
»اقتباس« تداعــی می کند.»نیکلاس کیج« در 
سال ۱۹۹۵ توانست جایزه اسکار بهترین بازیگر 
نقش اول مرد، جایزه گولدن گلوب، جایزه انجمن 
بازیگران فیلــم و چندین جوایز دیگر را به خاطر 

بازی در فیلم »ترک لاس وگاس« به دست آورد.
)Maestro( بردلی کوپر، مایسترو

»بردلی کوپر« امسال با گریمی سنگین در نقش 
اصلی »لئونارد برنستاین« موسیقیدان برجسته 
آمریکایی بازی کرده است و آماده است پنجمین 
نامزدی اسکار خود را کسب کند. او آخرین بار در 
سال ۲۰۱۹ برای بازی در فیلم »ستاره ای متولد 
شده است« که خودش کارگردانی کرده بود، نامزد 
جایزه اسکار بازیگری شده بود.»کوپر« نخستین بار 
در ســال ۲۰۲۳ برای بــازی در فیلم »دفترچه 
بارقه امید« )۲۰۱۳( نامزد اسکار بهترین بازیگر 
مرد شد و در سال ۲۰۱۴ برای نقش مکمل مرد 
برای این فیلم »اخاذی آمریکایی« برای دومین 
بار نامزد جایزه آکادمی شــد. او در سال ۲۰۱۵ 
برای فیلم »تک تیرانداز آمریکایی« در دو شاخه 
بهترین فیلم )تهیه کنندگی( و بازیگری، در سال 
۲۰۱۹ برای فیلم »ســتاره ای متولد شده است« 
در شــاخه های کارگردانــی، بازیگری و بهترین 

فیلــم )تهیه کنندگــی(، در ســال ۲۰۲۰ برای 
تهیه کنندگی فیلم »جوکر« و در سال ۲۰۲۲ نیز 
برای تهیه کنندگی فیلم »کوچه کابوس« نامزد 

جایزه اسکار شده است.  
Kill� )لئوناردو دی کاپریو، قاتلان ماه کامل 

)ers of the Flower Moon
»لئو« برای ششمین بار در فیلمی به کارگردانی 
»مارتین اسکورسیزی« ظاهر شده که در آن نقش 
یک آدم ســاده لوح را بازی می کند که بخشی از 
نقشه کشتن و غارت جامعه اوسیج می شود. این 
نقش می تواند هفتمین نامزدی اسکار را برای او به 
ارمغان بیاورد. او در سال ۲۰۱۶ برای »بازگشته« 

برنده اسکار شده بود.
)Rustin( کولمن دومینگو، راستین

این بازیگر برنده جایزه امی برای فیلم »یوفوریا«، 
نخســتین بار اســت که برای بازی در یک فیلم 
ســینمایی مورد تمجید قرار می گیرد. او قلب، 
ذهن و روح خود به بخشــی از شخصیت »بایارد 
راستین« وام داده است، یک فعال حقوق مدنی 
سیاه پوست که راهپیمایی ۱۹۶۳ در واشنگتن را 

سازماندهی کرد.
 The( کریستین فریدل، منطقه موردعلاقه

)Zone of Interest
»فریدل«، بازیگر آلمانی که بیشــتر برای سریال 
تلویزیونی »بابیلون برلین« شــناخته می شود، 

با بازی در نقــش »رودلف هوس« فرمانده نازی 
آشــویتس که در همسایگی اردوگاه کار اجباری 
زندگی می کرد در فیلم ترسناک ساخته »جاناتان 
گلیزر« با عنوان »منطقه موردعلاقه« منتقدان و 
مخاطبان سراسر جهان را شگفت زده کرده است. 
)The Holdovers( پل جیاماتی، نگهبانان

ایــن بازیگر کهنه کار می تواند ۱۹ ســال پس از 
همکاری قبلی اش با »الکساندر پین« در سریال 
»راه هــای فرعــی«، نامزد بهتریــن بازیگر مرد 
شــود. او در فیلم »نگهبانان« در نقش یک مربی 
مدرسه شبانه روزی بازی کرده که مجبور شده در 

تعطیلات کریسمس در دانشگاه بماند.
)Saltburn( بری کیوگان، سالتبرن

این بازیگر ۳۱ساله تنها یک سال پس از موفقیت 
در فیلم »بنشی های اینیشرین« که برای آن نامزد 
اسکار نقش مکمل شد، یکی از شانس های مهم 
رقابت اســکار برای بازی در نقش مردی جوان با 
رازهای بسیار در فیلم »سالتبرن« دومین ساخته 

»امرالد فنل« است.
Oppen� )کیلی��ان مورفی، اوپنهایم��ر 

)heimer
ایــن مرد ایرلندی که بیشــتر برای ســریال 
تلویزیونی »پیکی بلایندرز« شناخته می شود، 
بیش از ۲۰ سال است که کارهای قابل توجهی 
در زمینه فیلم انجــام می دهد، اما هیچ کدام 

هرگز به انــدازه نقش »جی رابرت اوپنهایمر« 
پرفروش »کریســتوفر  زندگینامه  فیلــم  در 
نولان« دیده نشده اســت. »کیلیان مورفی« 
در برخی از پیش بینی ها شانس اصلی اسکار 
۲۰۲۴ در شــاخه بهترین بازیگر نقش اصلی 

مرد است.  
 All of( اندرو اسکات، همه ما غریبه ها 

)Us Strangers
بازیگر نقش »کشــیش« در سریال »فلبگ« 
حرفــه ای  دوران  نقدهــای  قوی تریــن 
ســینمایی اش را بــرای بــازی در داســتان 
فراطبیعی »همه ما غریبه ها« ساخته »اندرو 
هی« دریافت کرده اســت. او در این فیلم به 
پدر و مادرش که در ۱۲ سالگی از دست داده 

بود دوباره می پیوندد.  
جف��ری رای��ت، داس��تان آمریکایی 

)American Fiction(
»رایت« یکی از مهم ترین بازیگران سینماست 
که هرگز نامزد اسکار نشده است. این بازیگر 
برنده امی احتمــالاً بهترین عملکرد حرفه ای 
خود را به عنوان یک اســتاد دانشگاه بداخلاق 
در فیلم »داستان آمریکایی« ارائه می دهد که 
کتاب هایی می نویسد که هیچ کس نمی خواند 
تا این که یک کتاب با نام مستعار و در ژانری 

متفاوت می نویسد.

مروری بر مدعیان اصلی دریافت اسکار بازیگر اصلی مرد ۲۰۲۴ 

نبرد مرگ و زندگی! رویداددریچه

همدلی| آیین رونمایی از آلبوم »همه ایرانم« به آهنگ ســازی 
کامبیز روشن روان و خوانندگی حسین نورشرق با حضور پرتعداد 
هنرمندان و مخاطبان در تالاراستاد جلیل شهناز خانه هنرمندان 
ایران برگزار شــد.عباس سجادی شــاعر، کارشناس موسیقی و 
مجری برنامه های مختلف فرهنگی هنری کشور در این مراسم 
تأکیــد کرد: روشــن روان نامی دارای امضــا و رد پای جدی در 
موسیقی ما است. او نیازی به توضیح بیشتر ندارد؛ زیرا این فرصت 
را داشته که در عرصه موسیقی ایرانی با پدید آوردن آثاری ماندگار 
خود را به اثبات برساند.او در بخش دیگری از صحبت های خود 
درباره حسین نورشرق خواننده این اثر موسیقایی هم گفت: چند 
سالی است که او را می شناسم. روزی با من تماس گرفت و بعد 
از معرفی خود گفت که شنیده است من با استاد محمد سلمانی 
)شــاعر( رفاقت نزدیک دارم و او می خواهد یکی از غزل های او را 
بخواند و به او گفته اند که من صاحب تصمیم هستم. پس از این 
تماس کارهای آقای نورشــرق را دنبال کردم و دیدم چقدر آدم 
دغدغه مندی اســت و اهمیتی که به انتخاب کلام در موسیقی 
می دهد، نشان دهنده عمق نگاه او است. البته او باتوجه به خاستگاه 
حسین نورشرق از سرزمین لرســتان که خاستگاه ملودی ها و 
آوازهای شگفت است و شناختی که از موسیقی آوازی دارد، در 
کشوری مانند روسیه که مهد موسیقی های شگفت و تأثیرگذار 
جهانی اســت در ارتفاعی می ایستد که بهتر جلوی پای خود را 
می بینــد و می تواند آثار خوبی پدید بیاورد. او فقط یک خواننده 
نیســت، یک سفیر هنری خوب در روسیه است. من خوشحالم 
که در روزهای ناخوشی که به سر می بریم با فشارهای اقتصادی و 
اجتماعی که درگیر آن هستیم چنین آلبومی به جامعه موسیقی 

ما اضافه شد.
دوست داشتیم این آلبوم را شهریور رونمایی کنیم اما...

حسین نورشرق خواننده آلبوم »همه ایرانم« نیز در بخش ابتدایی 
این مراســم ضمن ارائه گزارشــی از روند تولید این آلبوم گفت: 
شهریورماه که آقای روشن روان ایران بود خیلی دوست داشتند 
این آلبوم را رونمایی کنیم ولی نشــد.او با قدردانی از نوازندگان 
ســازهای ایرانی این آلبوم گفت: دوست دارم درباره نوازنده های 
اثر صحبت کنم؛ زیرا وقتی با یک ارکسترسمفونیک مخصوصاً در 
خارج از کشور کار کنید، به دلیل شرایطی که سازهای ایرانی دارد، 
اســترس زیادی به نوازندگان به علت کوک و جنس سازها وارد 
می شود. اما نوازندگان سازهای ایرانی این آلبوم حجبی در مواجهه 
با ارکستر از خودشان نشان دادند و چنان در شلوغی ارکستر کار 

خود را درست انجام دادند که برای من جالب بود.
نگاه خاص کامبیز روشن روان به ارکستراسیون موسیقی 

ایرانی
بهزاد عبدی آهنگ ســاز شناخته شــده موسیقی کشورمان در 
ادامه این برنامه ضمن ارائه توضیحاتی از ویژگی های آثار کامبیز 
روشن روان در عرصه آهنگ سازی گفت: نگاه آقای روشن روان به 
ارکستراسیون موسیقی ایرانی خیلی خاص و روان است و ما در 
بخش های مختلف اثر این توانایی در آهنگ سازی و نگاه اصولی 
این هنرمند ارزنده را متوجه می شویم. درباره اجرای ارکستر هم 
باید بگویم که بسیار درخشان ضبط شده است، ازاین جهت که 
در این ارکستر همه در کنار هم به صورت آنسامبل اجرا کرده اند 
و برخلاف روند معمول ضبط نوازندگان سازهای ایرانی جداگانه 
از ارکستر نبوده است. رهبر ارکستر نیز برخلاف اینکه می گوید 

شــناختی از موسیقی ایرانی ندارد، اما درک درستی از کار آقای 
روشن روان داشته است. از خواننده هم کمال تشکر را دارم که با 
ملاحت تمام اثر را اجرا کرده است. به هرحال از آفرینش این آلبوم 

بسیار خوشحالم که مایه نشاط ماست.
او افزود: آقای روشن روان در تمام این سه قطعه بدون هیچ ترسی، 
تمام تم ها را بدون واسطه ارائه می دهد؛ یعنی در لحظه ای که »از 
خون جوانان وطن« نواخته می شود، در همان لحظه »مرغ سحر« 
و سپس »سفیر« نواخته می شود. درحقیقت تمام عوامل موسیقی 
جمع شــده اند یک حرف را بزنند و آن حرف »آزادی« است که 
ممکن است در هر لحنی وجود داشته باشد. در مجموع این اثر از 

نظر پارتیتور درخشان و قابل تأمل است.
این آلبوم لحن رایج موسیقی روشن روان نیست

حمیدرضا دیبازر آهنگ ساز و مدرس دانشگاه نیز در این مراسم 
توضیح داد: افتخار این را داشــتم که از هنرســتان موسیقی تا 
دانشــگاه با آقای روشــن روان در ارتباط باشــم. اثری که تولید 
شــده است، شاخصه های جالبی دارد؛ ازاین جهت که در مقدمه 
شــباهتی به روشــن روان معترض پس از تحصیل دارد و بعد از 
آن نشانه هایی دارد از روشن روانی که سال ها می شناسیم؛ پیوند 
سازهای ایرانی، نوع نگرش خاص به موسیقی ایرانی و ارتباط او 
با ســازهای ارکسترال. شاید روشن روان معترض کمتر شناخته 
شده باشد؛ زیرا همواره او را در مهر دیده ایم. به هرحال این پروژه 
در آغاز خودش با لحن موســیقایی آغاز می شود که لحن رایج 
موسیقی روشن روان نیست. قابل تأمل است که چرا آهنگ سازی 
که پیوســته لبخند بر لب دارد با کمی خشــم موسیقایی، یک 
پدیده صوتی را آغاز می کند، آن هم در دوره ای که شاهد مسائلی 
هســتیم که اهالی موســیقی ایرانی چه از درون و چه از بیرون 
با آن مواجه هســتند. در این اثر شیوه مواجه او با کلام مسبوق 
است و از شــیوه نقل قول استفاده شده که اتفاق جالبی است.او 
ضمن ارائه توضیحاتــی از دیگر ویژگی های آلبوم »همه ایرانم« 
به دغدغه های کامبیز روشن روان در حوزه کپی رایت اشاره کرد 
و گفت: شــاید یک طرف ماجرا این باشد که برای تولد این اثر 
خوشحال باشیم و به خود ببالیم که اهالی موسیقی کشور نشان 
دادنــد در تولید این آثار توانمند هســتند و هر گاه فرصتی بود 
از آن اســتفاده کرده و اثر بدیعــی خلق کردند. اما آیا این نقطه 
آغاز است یا پایان؟ آهنگ سازانی مثل آقای روشن روان در سطح 
کاری و نســبت به اقلیم کاری خود با کار خیلی کمتری ثبات 
مالی خیلی بیشتری پیدا می کنند. علت هم یک امر بسیار ساده 
است؛ آنها در یک چارچوب قانون مدار حرکت می کنند. ما حقوقی 
به نام کپی رایت داریم که به واســطه عرضه و تقاضای یک اثر به 
صاحب اثر پول پرداخت می شــود. حال در ایران اهالی موسیقی 
تنها افرادی هســتند که تولیداتی را با عشق و هزینه شخصی 
به انجام می رســانند ولی دریافت مالی از آن ندارند؛ زیرا جامعه 
نه تنها در مقابل شــنیدن آثار آنها هزینه ای پرداخت نمی کند؛ 
بلکــه این کار خود را لطف می داند.این هنرمند در بخش پایانی 
صحبت های خود ضمن ارائه توضیحات و انتقادات خود از روند 
پخش آثار موسیقایی در سازمان صداوسیما و معرفی آهنگ سازان 

و خوانندگان، نقطه نظرات را خود در این زمینه بیان کرد.
خواننده این آلبوم کوچک ترین فالشی در خوانش ندارد

وارطان ســاهاکیان مدرس و آهنگ ســاز پیشکسوت موسیقی 
کشورمان هم در مراسم رونمایی از آلبوم جدید کامبیز روشن روان 

اظهار کرد: من و آقای روشــن روان ۳۵ ســال است همدیگر را 
می شناسیم. او آدم بســیار خوب و هنرمند خوش قلبی است و 
آثارش هم مانند او بسیار زیبا هستند. هفته پیش که این اثر را 
گوش کردم، متوجه شدم این اثر در مقایسه با سایر آثاری که قبلًا 
از او می شنیدیم چه موسیقی فیلم و چه ارکسترال و چه کارهای 
او با بیژن بیژنی با اینکه همه کارهای زیبایی در زمان خود بودند، 
بســیار اثرگذار بود؛ حال از قطعه »ای ایران« گرفته که با لحنی 
اعتراضی ساخته شده، چه آهنگ سازی اثر که بسیار خوش ذوق 
است تا خوانندگی که کوچک ترین فالشی ندارد و با تمام وجود 
این اثر را خوانده است. عبدالجبار کاکایی شاعر و ترانه سرا هم در 
پیامی ویدئویی مطالبــی را مطرح کرد و گفت: تولید این آلبوم 
که »همه ایرانم« نام دارد، خود می تواند مویدی بر دلیل علمی، 
مستند و جامعی بر نگاه موسیقی اجتماعی ایران باشد. اشعاری 
هم که در این آلبوم موردتوجه آقای روشــن روان قرار گرفته اند، 
تقریباً روشن ترین دلایل توجه ایرانی به وجود مقدس میهن است. 
پیامد سقوط اجتماعی دوران صفویه و تحولات تاریخی پس از 
آن، نشان دهنده نیاز به یک وجود مقدس برای حفظ هویت ملی 
خود به نام میهن بود. میهن گرایی و توجه به ملیت در عصر جدید، 
جامعه ایران را دچار تغییرات اساسی و عمیقی کرده است  و بدین 
ترتیب ضرورت وجود اثر هنری به نام »همه ایرانم« احســاس 
می شد. امیدوارم که سایر مجموعه های هنری در جهت تولید آثار 
ملی و میهنی به ویژه در شرایط تاریخی جدید باشند. صداهایی که 
در این تصنیف شنیده شد و با انعطاف و زیبایی به بازخوانی آثار 
گذشتگان ما پرداخت، روایت عجیب وغریب توجه انسان ایرانی به 

مبدأ هویت و ملیت او است.
خیلی ها گفتند ما با »نهان خانه دل« ازدواج کردیم

بیژن بیژنــی خواننده کــه همکاری های متعــددی با کامبیز 
روشن روان داشته اســت، درباره همکاری با این هنرمند گفت: 
شاید بیشترین آثاری که روشن روان ساخته، یعنی هشت آلبوم 
را من خوانده ام؛ بنابراین می توانم بگویم که نباید درباره اســتاد 
روشن روان چیزی گفت؛ بلکه باید شنید. در تمام سال هایی که 
کنارش بودم، خاطرات خوبی داریم که مثال زدنی است. همیشه 
انتخاب شعر با من و آهنگ سازی با او بود. خیلی خوشبختم در 
تمام این سال ها در کنار او کار کردم. خیلی خوشحالم هر جایی 
کــه می روم، می بینم که مردم با آثاری که با او داشــتم خاطره 
دارند و بارها شــنیده ام که گفته اند آقای بیژنی ما با »نهان خانه 
دل« عاشق شدیم، ازدواج کردیم و بچه دار شدیم. ضمن اینکه در 
تمامی آثار آقای روشن روان هویت ملی موسیقی هست و هر چند 
هم که از موسیقی کلاسیک استفاده کنند ولی نشانی از موسیقی 

ایران وجود دارد.
او افزود: در تمام سال هایی که با او کار کردم، شخصیت و آرامشی 
که در او هســت زیباترین لحظات را برایم ساخت. من و او ساز 
دلمان هم کوک بود و اگر آثارمان دلنشین شد به علت همدلی 

بود که داشتیم.

میزبانی تالار شهناز خانه هنرمندان از رونمایی از آلبوم »همه ایرانم«

اینجا با یک روشن روان دیگر رو به رو خواهید شد


